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پرتوآذر: فقط معجزه مشکلات دوچرخه سواری را 
برطرف می کند

ملی پوش دوچرخه ســواری ایران گفت: اینکه مســئولان بخواهند حمایت کنند، در 
حد وعده باقی مانده اســت و شاید کسب مدال دوچرخه ســواری در بازی های آسیایی 
برایشــان مهم نیست. فرانک پرتو آذر در گفت وگو با ایســنا درباره برنامه های خود برای 
سال ۲۰۲۳ که باید به دنبال کسب سهمیه المپیک پاریس و همچنین مدال در بازی های 
آســیایی هانگژو باشد، بیان کرد: من از سال گذشته برنامه ریزی خود را انجام داده ام و با 
تیم سوئیسی یک سال دیگر قرارداد بسته ام. تغییراتی در تیم ایجاد شده و اسپانسرهایی 
اضافه شده اند، اما خدا را شکر که این تیم را دارم و می توانم با آن در مسابقات مختلف 
شــرکت کنم. برنامه من کمی متفاوت از ســال گذشته اســت و صرفا فقط در کاپ های 
جهانی شرکت نمی کنم و به دنبال این هستم که در مسابقات امتیاز بگیرم تا بتوانم مجوز 
ورود به المپیک را کسب کنم. پرتو آذر درباره جلساتی که با مهین فرهادی زاد، نایب رئیس 
کمیته ملــی المپیک و مریم کاظمی پور، معاون بانوان وزارت ورزش داشــت نیز گفت: 
من جلســه ای را با آنها داشــتم، اما اینکه بخواهند کمک کنند یا حمایتی داشته باشند، 
تقریبا در حد همان وعده باقی مانده اســت و فعلا چیــز خاصی ندیده ام. فکر نمی کنم 
حمایت کردن سه، چهار ماه مانده به بازی های آسیایی یا مسابقات انتخابی المپیک بتواند 
اتفــاق خاصــی را رقم بزند. باید از الان این حمایت ها انجام شــود و با برنامه ریزی جلو 
برویم؛ چون دوچرخه سواری رشته ای نیست که یک شبه به نتیجه برسیم. از ماه گذشته 
نیز تمام برنامه های مســابقات و اردوهای خودم در ســال ۲۰۲۳ را در اختیار فدراسیون 
قرار داده ام. نماینده دوچرخه ســواری زنان ایران در مجمع فدراســیون دوچرخه سواری 
درباره بلاتکلیفی انتخابات فدراســیون دوچرخه سواری ایران و مشخص نبودن برنامه ها 
نیــز تصریح کرد: قطعا این شــرایط خوب نیســت  اما مــن برنامه ریزی خــودم را دارم. 
فدراســیون تابع ارگان بالاتر از خود است و باید برنامه ریزی از نهاد بالادستی انجام شود 
و فدراسیون نیز مجبور است آن را اجرا کند. قطعا اینکه فدراسیون بلاتکلیف است، یک 
معضل است، اما این سؤال را دارم که آیا نهاد بالادستی تاریخی برای برگزاری انتخابات 
مشــخص کرده  اســت؟ جواب آن خیر است. شاید ســهمیه المپیک یا مدال بازی های 
آســیایی در دوچرخه ســواری برایشان مهم نیســت. او ادامه داد: من رشته های دیگر را 
می دانم که خیلی فعال تر از ما هســتند. ما قبل از نداشتن رئیس فدراسیون، حتی مربی 
یا برنامه ای برای تیم ملی هم نداشــتیم. باید برنامه ای برای کســب مدال در بازی های 
آسیایی و قهرمانی آسیا وجود داشته باشد. حتی از ما دعوت نکرده اند که بپرسند برنامه 
ما چیســت یا فدراسیون بگوید ما برنامه ای داریم که از شــما حمایت کنیم. این شرایط 
بلاتکلیفی انتخابات فدراسیون نیز دیگر نور علی نور است. اما در مجموع اطمینان دارم 
حتی اگر انتخابات هم برگزار شود، اتفاق خاصی نخواهد افتاد؛ چراکه به اندازه تمام عمر 
دوچرخه ســواری، مشکلات مالی و ساختاری در فدراســیون به وجود آمده است و تنها 
یک معجزه می تواند این حجم از مشکلات را برطرف کند. پیش از این همیشه می گفتم 
امیدوارم وزارت ورزش و کمیته ملی المپیک فکری به حال این رشته کنند، اما تا به حال 

دردی دوا نشده است.

جهانبخش به باشگاه بشیکتاش پیشنهاد شد
علیرضا جهانبخش، وینگر تیم ملی فوتبال ایران و باشــگاه فاینورد هلند به ســرمربی 
بشیکتاش ترکیه پیشنهاد شده است. به گزارش مهر، علیرضا جهانبخش، وینگر تیم ملی 
فوتبال ایران تا تابســتان ۲۰۲۴ با باشــگاه فاینورد هلند قرارداد دارد، اما پس از حضورش 
در مســابقات جام جهانی با پیراهن ایران، چند باشگاه برای جذب او ابراز علاقه کرده اند و 
حتی اقداماتی در این زمینه انجام شده است. در این مدت باشگاه پاناتینایکوس یونان یکی 
از مشتریان سرسخت جهانبخش بوده و حتی گفته می شود دو پیشنهاد به باشگاه فاینورد 
ارائه کرده است. ظاهرا هر دو پیشنهاد از سوی هلندی ها رد شده است. علاوه بر این، امیر 
هاشــمی مقدم، مدیر برنامه جهانبخش تأکید کرد که این بازیکن علاوه بر دو پیشــنهاد از 
یونان، مورد توجه تیم هایی در آلمان و آمریکا هم قرار گرفته ، اما هنوز اتفاق رسمی در این 
ارتباط رخ نداده اســت. جهانبخش در آخرین مصاحبه ای که با مجله فاینورد انجام داد، 
اعلام کرد از حضور در این باشگاه خوشحال و راضی است و می خواهد به پیشرفت در این 
تیم ادامه بدهد. با این حال روند بازی کردن وینگر ایران در فاینورد و افت محسوس او نسبت 
به دوره نخست حضورش در لیگ هلند، شانس ترانسفر این بازیکن را زنده نگه می دارد. در 
همین ارتباط نشریه «فوتومچ» ترکیه خبر داد که جهانبخش از سوی مدیر ورزشی باشگاه 
بشــیکتاش ترکیه به «ســنول گونش» سرمربی این تیم پیشنهاد شــده است و در صورت 
تأیید نهایی گونش، باشــگاه ترکیه ای مذاکراتش را با فاینورد آغاز خواهد کرد. این نشــریه 
اعلام کرد شرایط نامناسب «انکودو» و «ردموند» بازیکنان کامرونی و انگلیسی بشیکتاش 
باعث شــده تا مدیران این باشــگاه به سمت جذب یک وینگر جدید ســوق داده بشوند و 
گزینه جدیدی وارد فهرست این باشگاه شده است. بر اساس این گزارش، «کازانجی» مدیر 
ورزشی بشیکتاش جهانبخش ۲۹ ساله را به سنول گونش پیشنهاد کرده است. گونش برای 
تصمیم گیری در این مورد وقت خواسته و از استعدادیاب ها و آنالیزورهایش خواسته است 
تا گزارشــی از جهانبخش تهیه کنند. در صورت تأیید نهایی گونش، پیشــنهادی برای این 
بازیکن ارائه خواهد شد. به نوشته فوتومچ، ارزش بازار علیرضا که قراردادش در سال ۲۰۲۴ 
به پایان می رســد، حدود سه میلیون یورو است. این بازیکن ایرانی سابقه بازی در تیم های 

نایمخن و آلکمار هلند و برایتون انگلیس را در کارنامه دارد.
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خبر پیوستن کریســتیانو رونالدو به باشگاه عربســتانی النصر همچنان یکی از 
ســوژ ه های داغ دنیای ورزش اســت. درباره اینکه چرا چنین بازیکن باکیفیتی باید 
تصمیم بگیرد در ســال های پایانی دوران فوتبالش به لیگ نه چندان معتبری مثل 
عربســتان بیاید، حرف و حدیث زیاد اســت ولی مشــخصا آنچه درباره این انتقال 
ناگفته مانده یا کمتر درباره اش حرف زده شــده، مربوط به نیت عربستانی هاست. 
بســیاری این خرید را به موارد سیاســی و برای فرار عربستان از اتهاماتی همچون 
نقض حقوق بشــر می دانند ولی واقعیت این اســت که عربســتان چشــم اندازی 
بلندمــدت دارد که رونالدو یکی از چهره های سرشــناس این چشــم انداز اســت. 
عربستان با تغییراتی که در ساختار سیاسی اش به وجود آورده، رفته رفته سعی در 
تعامل بیشتر با جوامع بین الملل دارد و از لحاظ سیاسی هم تغییرات قابل توجهی 
رقم زده اســت. این کشــور از بعد اجتماعی هم تغییرات قابل محسوسی داشته 
که همگی می تواند برگرفته از چهره جدید این کشــور باشــد. با وجود این، شــاید 
درســت شبیه به کاری که قطر انجام داده است، عربستان هم برای معرفی چهره 
جدیدش نیاز به برگزاری یک تورنمنت مهم دارد. چیزی شــبیه به میزبانی از جام 
جهانی و آوردن دوباره دومین رقابت های ورزشــی حساس دنیا به خاورمیانه. این 
یکی برگی از همان چشــم انداز طولانی مدتی است که عربستانی ها در نظر دارند. 
ماجــرا مربوط به خیز آنها برای میزبانی از جام جهانی ۲۰۳۰ اســت که دوســت 
دارند در همکاری با دو کشــور دیگر یعنی مصر و یونان انجامش دهند. همین که 
عربستان حاضر شده مصر را کنار دست خودش نگه دارد، می تواند نشانه روشنی 
برای بروز تغییرات در این کشــور باشــد. حال برای معرفی چهــره ای بهتر از این 
کشــور، ستاره هایی مانند کریستیانو رونالدو وارد گود می شوند تا رفته رفته زمینه را 
برای اهداف عربستان فراهم کنند. شاید وقتی پروژه ای بلندمدت معرفی می شود، 
هزینه خودبه خــود در اولویت های بعدی قرار می گیرد. خیــز آنها برای تیم داری 
در لیگ برتر انگلیس (نیوکاســل) نمونه روشــنی از تمایل این کشــور برای ورود 
بیشــتر به فوتبال است. البته که خرید همان باشــگاه هم به اندازه کافی هزینه بر 
شده اســت. به هر روی، خریدن تیمی در انگلیس شــاید به اندازه آوردن ستاره ای 
مثــل رونالدو نتواند به اعتبار بین المللی عربســتان بیفزاید. به همین دلیل اســت 
که مســئولان رده بالای عربستانی به تیم های این کشــور پیشنهاد می دهند که اگر 

می خواهند ســتاره های نام آشنا را به ریاض بکشانند، درنگ نکنند. در واقع حمایت 
دولت عربســتان در این زمینه کاملا مشهود است. با چنین برنامه ای نباید رونالدو 
را تنها ســتاره بزرگ دنیای فوتبال دانســت که سر از لیگ عربستانی درمی آورد. در 
آینده ای نه چندان دور، طبیعتا ستاره های دیگری که غالبا روزهای پایانی فوتبال را 
ســپری می کنند به ریاض خواهند آمد ولی نه صرفا برای فوتبال. آنها مثل همین 
کریستیانو رونالدو قرار است سفرایی باشند که چهره جدید عربستانی ها را با زبانی 
شفاف به بقیه مردم دنیا معرفی کنند و نگاه آنها را متوجه این منطقه از خاورمیانه 
کننــد. عربســتان برای طراحی چنین پــروژه ای به هزینه نیــاز دارد و واهمه ای از 
خرج های آن چنانــی ندارد. البته که در این بین اظهارات ضدونقیض و شــایعات 
هم به قدر کافی زیاد اســت؛ برای نمونه هنوز به طور قطعی مشــخص نشده که 
رونالدو چقدر قرار اســت از النصر بگیرد. در اخبار اولیه ای که از این نقل و انتقال 
احتمالی مخابره شــده آمده قرار رونالدو با النصر ۲۰۰ میلیون یورو اســت. آیا این 

رقم برای ۲٫۵ سال است یا تنها یک سال؟ اینجا درست سرآغاز اختلاف نظرهاست. 
بســیاری با اشــاره به همان رقم آن را برای یک سال می دانند و می گویند پولی که 
عربستانی ها قرار است به رونالدو بپردازند ۵۰۰ میلیون یورو برای ۲٫۵ سال است! 
رقمی عجیب که باورکردنش هم ســخت اســت. در کنار این مورد ولی به تازگی 
اخباری منتشــر شــده که خلاف چنین رویه ای را تعریف می کند. اخیرا رسانه های 
آمریکایی مطلبی نوشــته و عنوان کرده اند که قرارداد رونالدو برای سه سال قریب 
به ۲۰۰ میلیون یورو اســت که به ازای هر ســال این رقــم ۷۰ میلیون یورو خواهد 
بــود. پس اگر چنین رقمــی برای کریس رونالدو برای آمدن بــه خاورمیانه هزینه 
شــده باشد، منطقی است و کار عربستانی ها را با توجه به چشم انداز بلندمدتی که 
دارند، توجیه می کند. البته که این پایان کار نیســت چون ظاهرا قرارداد رونالدو با 
عربســتانی ها نه ۲٫۵ سال بلکه هفت سال و تا پایان جام جهانی ۲۰۳۰ است که 
قرار اســت عربستان میزبانی آن را بر عهده بگیرد. اینجا عدد درشت تر می شود و 
به همان ۵۰۰ میلیون یورو نزدیک می شود. اگر قرار به پرداخت سالانه ۷۰ میلیون 
یورو به  رونالدو برای هفت سال باشد، بدیهی است که او سود کلانی در این هفت 
سال از کنار قراردادش با عربســتانی ها به دست خواهد آورد. ضمن اینکه از این 
قرارداد هفت ســاله، فقط ۲٫۵ سالش رونالدو متعهد است که بازی کند و بقیه را 
به عنوان سفیر عربستان مشــغول به کار می شود. البته که این موارد تنها مربوط 
به پرداختی اســت که رونالدو به عنوان دســتمزد می گیرد، چــون طبق بندهای 
قراردادش او حق تصویر را هم برای خودش برداشته است. به این معنی که اگر 
النصر قرار باشد قراردادی تجاری ببندد که رونالدو در آن حضور داشته باشد باید 
ســهم این بازیکن، بسیار بیشتر از چیزی که قابل تصور است پرداخته شود. بدیهی 
است که چهره رونالدو به اندازه کافی برای اسپانسرها جذابیت دارد و آنها هم با 
توجه به اوضاع مالی مناســب، ابایی از پرداختن هزینه زیاد برای رونالدو نخواهد 
داشــت. اگر این عدد و رقم به همان ۷۰ میلیون یورو اضافه شود، آن وقت حتی 
رونالدو در یک سال می تواند بیش از همتایان اروپایی اش پول به جیب بزند. البته 
همان طورکه عنوان شد اینها فقط بخشی از گزارش های جدیدی است که درباره 
رونالدو مخابره می شود و هنوز به صورت رسمی چیزی درباره قرارداد او با النصر 

منتشر نشده است.

هفته پانزدهم رقابت های لیگ برتر در شــرایطی از 
فردا چهارشنبه شروع می شــود که آمار پایین گل زنی 
در لیگ برتر ایران حسابی آزاردهنده است. هنوز هیچ 
تیمــی در لیگ برتر ایــران بعد از ۱۴ هفتــه موفق به 
زدن ۲۰ گل نشده اســت که همین مورد به قدر کافی 
می توانــد ضعف تیم ها در خط حملــه را نمایان کند. 
از آن بدتر احتمــالا می تواند عنوان برترین گل زن لیگ 
ایران باشــد. تا به اینجا بعد از ۱۴ هفته، بهترین گل زن 
لیگ ایران فقط شش گل زده دارد که ناگفته پیداست 
عدد بســیار پایینی است. در لیگی که اسم لیگ برتر را 
یدک می کشــد و پول های خوبی خرج می شود، انتظار 
می رود کــه نه تنها تعداد ردوبدل شــدن گل ها در هر 
دیدار بالا برود بلکــه با توجه به خرید مهاجمان زیاد، 
دست کم وضع کسی که قرار است آقای گل شود، بهتر 
از عدد شش باشد. در جدول برترین گل زنان لیگ ایران 
فعلا یورگن لوکادیا مهاجمِ از ایران رفته پرســپولیس 
در کنار محمد عباس زاده مهاجم تراکتور با شــش گل 
در صدر قرار گرفته اند. اولی که چند هفته ای می شــود 
از ایــران رفته و بــا توجه به یکی، دو دیدار نخســتی 
کــه در هفته های اول از دســت داده، آمار به نســبت 
قابل قبولــی دارد. دومی ولی به نظر طلســم شــده و 
حتی با خروج یورگن لوکادیا هم پایش به گل جدیدی 
باز نشده است. در کنار این موارد باید ثبت تساوی های 
بدون گل بی شــمار را هم نگران کننده دانست. ضمن 
اینکه تعداد بردهایی که با نتیجه یک بر صفر، یعنی با 
حداقل گل به دست آمده هم چنان زیاد شده که نیاز به 
آمار و ارقام تازه تری در این مورد نیســت. همین تعداد 

اندک گل های ردوبدل شــده از یک سو و بحران تعداد 
گل هــای برترین گل زن ایران از ســوی دیگر، باعث آن 
شده که با تردید کمتری درباره خسته کننده بودن لیگ 
ایران حرف زد. دربــاره برترین گل زن فعلی لیگ ایران 
اگرچه آمار بسیار ضعیفی به ثبت رسیده؛ ولی شاید در 
مقایسه با سایر لیگ های معتبر و درجه دو اروپایی باز 
بشود خرده کمتری از آنها گرفت. این آمار به قدر کافی 
ضعیف است  ولی با مرور لیگ های خارجی مشخص 
می شــود که سایر لیگ ها هم به غیر از یکی، دوتا، آمار 
آقای گلی چندان خوبی ندارند و غالبا میانگین زیر یک 
گل در هر بازی را دارند. گو اینکه چنین موضوعی اصلا 
درباره لیگ برتر انگلیس که بسیاری آن را بهترین لیگ 
دنیا می دانند، صدق نمی کند. بدون درنظر گرفتن بازی 
شب گذشــته لیورپول و برنتفورد، در این لیگ، ارلینگ 
هالند، غول نروژی باشــگاه منچسترســیتی با اختلاف 
درخور توجهی نسبت به رقبایش در صدر است. هالند 
بعد از گذشت ۱۶ هفته توانسته تا به اینجا ۲۱ بار برای 
تیمــش گل زنی کند و در صدر جــدول برترین گل زنان 
لیگ انگلیس قرار بگیرد. او تنها بازیکن لیگ های معتبر 
است که فعلا آمار گل هایش بیش از تعداد بازی هایی 
اســت که انجام داده اســت. در این لیگ، نزدیک ترین 
تعقیب کننده هالند، هری کین اســت که توانســته ۱۳ 
بــار گل زنی کند. البته ایوان تونــی هم با همین تعداد 
گل در رده ســوم قرار گرفته که ایــن تعداد گل بدون 

درنظر گرفتن بازی شب گذشته برنتفورد است.
در لالیــگا هــم فعــلا ماشــین گل زنــی روبــرت 
لواندوفســکی داغ اســت؛ ولی او هم نتوانسته تعداد 

بیــش از بازی هایش گلزنی کند. لــوا بعد از ۱۵ هفته 
توانســته ۱۳ بــار گل بزنــد. بــدون در نظر گرفتن آمار 
لواندوفســکی کــه همچنان یکــی از برجســته ترین 
ســتاره های فوتبال دنیا است، دومین گل زن برتر بورخا 
ایگلســیاس اســت که فقط هشــت بار گل زنی کرده 
است. شاید برای لیگی در سطح اسپانیا، اینکه دومین 
گل زن برترش این قدر کم گل زنی کرده باشد، به اندازه 

کافی بحث برانگیز باشد.
در ســری آ ایتالیا هم ســندرم ناکامــی آقایان گل 
ادامه دارد. ویکتور اوســیمه بــا زدن تنها ۹ گل بعد از 
۱۵ هفته در صدر جدول اســت و آرناتوویچ با هشــت 
گل در تعقیب او اســت. این آمار حتی از لیگ اســپانیا 
هم ضعیف تر اســت. اینکه چه شده که برترین گل زن 
لیگ ایتالیا بعد از ۱۵ هفته هنوز گل هایش را دو رقمی 
نکرده، یکی از همان مباحثی است که می تواند درباره 
لیــگ برتر ایران که ســطح کیفی به مراتــب پایین تری 

دارد، بررسی شود.
در لیگ یک فرانســه، جایی کــه برترین مهاجمان 
دنیا یعنی مســی، نیمار و امباپه حضور دارند، هم آمار 
گل زنی چندان خیره کننده نیســت. بعــد از ۱۷ هفته، 
امباپه و نیمار به ترتیب با ۱۳ و ۱۱ گل، در صدر جدول 
برتریــن گل زنان قرار دارند. با توجــه به فاصله ای که 
پاریس در این لیگ با سایر رقبا دارد و البته کیفیتی که 
امباپه و نیمار دارند، بدیهی اســت که این آمار چندان 
راضی کننده نباشد. در بوندس لیگا هم انکونکو با ۱۲ و 
فولکرک بــا ۱۰ گل، آن هم بعد از ۱۵ هفته در رده اول 
و دوم قرار گرفته اند. همان طور که عنوان شــد، به غیر 

از لیگ برتر انگلیس، آمار گل زنان برتر ســایر لیگ های 
معتبر اروپایی هم در این مقطع زمانی به عدد یک گل 
در هر بازی نرســیده اســت. موضوعی که احتمالا در 
ادامه مســیر تغییر کند و شاید ســیر صعودی به خود 

بگیرد.
اگرچه مقایســه ایران با لیگ های تــاپ اروپایی از 
اســاس غلط اســت؛ با این حال اینکه در همان لیگ ها 
هم اغلب آمار گل زن برترشان این روزها چندان خوب 
نیســت، نکته درخور توجهی است. برای بررسی بیشتر 
می شــود سری هم به لیگ های درجه دو اروپایی زد تا 
متوجه شــد آمار گل زنی مهاجمان برتر در این لیگ ها 
هم چندان چنگی به دل نمی زند. در پرتغال، راموس 
و مهــدی طارمی هرکدام بعد از ۱۴ هفته ۹ گل زده اند 
و در بلژیــک هم بعد از ۱۸ هفته پــل اونواچو با ۱۳ و 
ماریو گونســالس با ۱۱ گل در رده های اول و دوم قرار 

گرفته اند.
اگرچه در همین لیگ ها، شمار گل های ردوبدل شده 
به مراتب بهتر و بیشــتر از لیگ برتر ایران اســت؛ ولی 
واضــح اســت که فعلا شــرایط بــرای گل زنــان برتر 
ایران و اروپــا چندان خوب پیش نمی رود؛ ســندرمی 
جهان شــمول که احتمالا در آینــده ای نه چندان دور 
دستخوش تغییر و تحول شود. البته آمار گل زنان ایران 
درست مثل تعداد گل های ردوبدل شده در همین لیگ 
به اندازه ای پایین اســت که باید بیش از ســایر لیگ ها 
نگرانش بود. آقای گل فعلی لیگ برتر ایران ۰٫۴ گل به 
ازای هر بازی زده است که در پایین ترین سطح ممکن 

به نظر می رسد.
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